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STOJÍME NA STRANĚ LIDÍ

〉Navýšení rodičovského příspěvku
V souvislosti s vyjednáváním o úsporném balíčku jsme prosadili navýšení rodičovského příspěvku o 50 tisíc korun 
pro rodiče dětí narozených od 1. ledna 2024. Celková částka příspěvku tak vzroste na 350 tisíc korun na jedno dítě. 
Více peněz dostanou i rodiče dvojčat, a to konkrétně 525 tisíc místo současných 450 tisíc korun. 

〉Rodič u nemocného dítěte v nemocnici není návštěva
Piráti reagují na stížnosti rodin s dětmi ohledně fungování některých zdravotnických zařízení. Napravují tím situ-
aci, kdy je jednomu ze zákonných zástupců – typicky otci – pobyt v nemocnici nezákonně odpírán. Ve spolupráci 
s pirátským náměstkem na Ministerstvu zdravotnictví Josefem Pavlovicem vytvořila Olga Richterová metodiku, 
která usnadňuje rodičům být se svými dětmi po celou dobu jejich hospitalizace.
 

〉Navýšení existenčního a životního minima
Zvýšení existenčního a životního minima Piráti dlouhodobě prosazovali jako způsob, jak pomoci nejohroženějším 
lidem z inflační spirály. V průběhu roku 2022 se zvýšilo nejdříve o 10 a pak o 8,8 %. Od ledna 2023 došlo k nárůstu 
o 5,2 %.

〉Solidarita v době krize
V době krize, na jaře 2022, Piráti navrhli dočasné zrušení poplatku za obnovitelné zdroje, což průměrné domácnosti 
ušetřilo až 6 tisíc korun ročně. Stejně tak solidární příspěvek, který se podařilo prosadit ve formě pětitisícového 
bonusu na dítě a výhodnějšího energotarifu až 3,5 tisíce korun pro každou domácnost.

Podpořili jsme i zastropování cen energií pro domácnosti a malé či střední firmy, které lidem odbouralo až polovinu 
nákladů na elektřinu, které by jinak platili. 
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〉Jednodušší a dostupnější příspěvek na bydlení
Místopředsedkyně Sněmovny Olga Richterová a pirátská náměstkyně na MPSV Zuzana Freitas Lopesová se podílely 
na výrazném zjednodušení žádosti o příspěvek na bydlení a také zlepšení pravidel, aby na příspěvek dosáhlo víc lidí. 

〉Miliardy na podporu občanů bez zadlužování
Piráti prosadili, aby se firmy, které nejvíce vydělávají na válce a zdražování, podílely prostřednictvím mimořádné 
solidární daně na řešení krize. 

〉Dostupnější zkrácené úvazky 
Umožnili jsme zaměstnavatelům snazší uplatnění zkrácených úvazků například u rodičů s malými dětmi či u seniorů. 
Od 1. února 2023 mají možnost využít slevy na sociálním pojištění, pokud zaměstnají pracovníky, kteří jsou mladší 
21 let, studují, jsou starší 55 let, pečují o dítě do 10 let, jsou zdravotně znevýhodnění, případně čerstvě absolvovali 
rekvalifikaci. 

〉Rychlejší stavební řízení blízko lidem
Nový stavební zákon výrazně zrychlí proces povolování staveb. Zatímco dnes posuzování stavebním úřadem 
v průměru trvá 246 dní, od července příštího roku budou platit pevné lhůty. U většiny jednoduchých staveb jako 
třeba běžný rodinný dům úřad rozhodne do 30 dní. Ubude i práce úředníkům, na běžném stavebním úřadě by počet 
úředních úkonů v rámci řízení měl klesnout nejméně o třetinu.

〉Slevy v dopravě i pro invalidní důchodce
Místopředsedkyně Sněmovny Olga Richterová vyjednala, aby mohli kromě seniorů, dětí či studentů cestovat za 
poloviční jízdné i invalidní důchodci. Slevy se nově týkají dalších devadesáti tisíc osob. 

〉Posílení fondu prevence a ochrany zdraví
Nejlepší a nejlevnější je vždycky prevence. Místopředsedkyně Sněmovny Olga Richterová a pirátský náměstek na 
Ministerstvu zdravotnictví Josef Pavlovic proto prosadili navýšení fondu prevence VZP o zhruba trojnásobek. Fond 
může poskytovat celou řadu příspěvků na zdravý životní styl, například na sportovní kroužky pro děti. Pro zdravotně 
znevýhodněné to znamená i lepší příspěvky na diety, pomůcky pro diabetiky, psychosociální podporu a další.
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〉Lepší podmínky pro pěstouny
I na pirátský popud prošlo Sněmovnou a Senátem zlepšení podmínek pro nezprostředkované pěstouny. Ti, kteří 
v systému byli před 1. lednem roku 2022, už nebudou muset za dobu péče platit důchodové a zdravotní pojištění. 
Pěstounství u nich bude patřit do takzvané náhradní a vyloučené doby, což je důležité především pro posuzování 
nároku na důchod. Noví nezprostředkovaní pěstouni budou mít také alespoň dvouletou adaptační dobu, po kterou 
za ně bude pojištění platit stát, aby měly děti i oni čas si na nové rodinné uspořádání zvyknout.

V prosinci 2023 prošla prvním čtením ve Sněmovně také novela, která odstraňuje byrokratické překážky v celém 
procesu žádosti o osvojení a pěstounskou péči. Součástí je také zvýšení příspěvku, který stát vyplácí organizacím, 
které pěstounské rodiny podporují a doprovázejí.

〉Navýšení příspěvku na dietní stravování pro lidi v nouzi
Příspěvek nebyl valorizován od roku 2011, nyní se zvedl o 9,5 %. Jde o částku poskytovanou na základě doporučení 
lékaře příjemcům dávek hmotné nouze, kteří mají zdravotní omezení vyžadující úpravu stravy. Jedná se například 
o celiakii, fenylketonurii, lze ho ale využít i na výživu při kojení. 

〉Navýšení přídavků na dítě
Pirátská náměstkyně na MPSV Zuzana Freitas Lopesová upozornila na doporučení NERV, které i v souladu s pro-
gramovým prohlášením vlády navrhovalo navýšení přídavku na dítě o 30 %. Navýšení bylo díky tomu zahrnuto do 
návrhu rozpočtu pro rok 2023.

〉Dětský ombudsman
Je třeba věnovat větší pozornost právům dětí a zřídit institut dětského ombudsmana. Česká republika je jednou 
z posledních zemí Evropské unie, kde dětský ombudsman chybí. Do příprav a debat o potřebném zákoně se v mi-
nulosti zapojily Olga Richterová z pozice poslankyně i Zuzana Freitas Lopesová z pozice náměstkyně MPSV. Novely 
zákona se ujal pirátský ministr Michal Šalomoun. Zákon nyní čeká na projednání na Legislativní radě vlády a pak 
bude předložen vládě.

〉Přívětivé sociální služby 
Povedlo se podpořit péči v domácím prostředí a prosadit větší podporu deinstitucionalizace sociálních služeb. Nově 
bude možné čerpat z celkových 3,76 miliard korun ve dvou dotačních výzvách.
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〉Větší nezávislost veřejnoprávních médií
Veřejnoprávní média jsou nezávislejší a stabilnější. Piráti spolu s vládní koalicí prosadili, aby byl do systému volby 
Rady ČT a ČRo nově zapojený i Senát a tím se zvýšila nezávislost veřejnoprávních Rad na aktuální politické repre-
zentaci.

〉První český klimatický zákon
Piráti se stali historicky první stranou, která v Česku připravila návrh klimatického zákona. Díky němu by se slova 
o ochraně planety začala konečně měnit v činy. Zákon, který připravili poslankyně Klára Kocmanová a europoslanec 
Mikuláš Peksa, totiž stanoví pevné závazky státu v oblasti ochrany klimatu a upravuje také způsoby, jak kontrolovat 
snižování emisí nebo jak rozhodovat o klimatických investicích. 

〉Zrušili jsme projekt Dunaj-Odra-Labe
Vláda zrušila územní rezervy pro celé megalomanské průplavní spojení řek Dunaj, Odra a Labe. Obce mohou konečně 
po mnoha letech využít zablokované lokality smysluplněji, například pro výstavbu bytů. Tím se Pirátům podařilo 
prosadit dlouhodobý cíl, který se zároveň stal součástí programového prohlášení vlády. Piráti dále ve vládě bojují 
proti budování podobných staveb, byť v menším měřítku – jezů na Labi či splavnění Odry. I díky našemu tlaku není 
jejich uskutečnění na pořadu dne.

〉Bráníme opakování ekologických katastrof typu Bečva
Piráti se aktivně účastnili přípravy a prosazování tzv. havarijní novely vodního zákona, která má zefektivnit vyšet-
řování havárií, jakou bylo vypuštění kyanidu do řeky Bečvy. Odpovědné šetření ekologických havárií je zásadní i pro 
jejich předcházení. I díky našemu tlaku budou alespoň některé pokuty přísnější, odpovědnost jasnější a likvidace 
havárií efektivnější.

〉Stavíme se za ochranu životního prostředí
Piráti se zasazují o ochranu životního prostředí. Tým poslankyně Kláry Kocmanové předkládá řadu vylepšení k pro-
jednávaným tiskům či naopak rozporuje kroky, které by mohly životní prostředí ohrozit. Například se věnuje výstav-
bě elektráren v chráněných územích, podpoře energie z obnovitelných zdrojů či komunitní energetiky, hlukovým 
hygienickým limitům, dobrým životním podmínkám hospodářských zvířat nebo prosazuje férový přístup k obcím 
při přípravě úložišť jaderného odpadu.
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〉Hájíme zapojení veřejnosti ve stavebních řízeních 
Piráti se opakovaně postavili za účast veřejnosti ve stavebních řízeních. I díky jejich tlaku má veřejnost možnost 
se vyjádřit alespoň při řízení o výjimkách z ochrany chráněných druhů a při kácení dřevin.

〉Ekologická doprava šetrnější ke zdraví lidí i přírody
Abychom snížili uhlíkovou stopu a chránili zdraví lidí i přírody, schválili jsme jednotný evropský cíl dosažení podílu 
41 % ekologických vozů ve veřejné dopravě do konce roku 2025.

〉Krizová linka pomoci ukrajinským uprchlíkům
Piráti se zapojili do přípravy krizové linky pomoci pro ukrajinské uprchlíky. Linka provozovaná MPSV ve spolupráci 
s ČČK a Modrou linkou nabízí kromě všeobecných informací také psychologickou pomoc v ukrajinštině a ruštině. 
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USNADŇUJEME ŽIVOT OBČANŮM 
A ZJEDNODUŠUJEME STÁT

〉Prosadili jsme založení Digitální a informační agentury
Vicepremiér pro digitalizaci Ivan Bartoš prosadil zřízení Digitální a informační agentury, která od 1. dubna 2023 
řídí vývoj digitálních služeb státu. Obdobné nezávislé agentury fungují například v Estonsku či Velké Británii, ev-
ropských digitálních lídrech. Cílem je zlepšit služby pro občany, zefektivnit eGovernment a šetřit čas a prostředky 
na straně občanů i státu.

〉Občanka v mobilu – eDoklady
Digitální peněženka, aplikace s pracovním názvem eDoklady, bude od půlky ledna 2024 dostupná pro všechny občany 
Česka. Odpadne nutnost nosit u sebe plastovou kartičku, hrozí menší zneužití osobních dat a osobní údaje budou 
celkově pod větší kontrolou každého uživatele. Možnost prokázat se klasicky kartičkou však zůstane zachovaná. 

Úřady budou eDoklady přijímat postupně, zpočátku půjde o ústřední orgány státní správy, postupně se v polovině 
roku přidají úřady práce, finanční úřady či například policie, od 1. ledna 2025 pak i pošty.

〉Prosadili jsme možnost žádat o všechny typy důchodů online
Ministr pro legislativu Michal Šalomoun v rámci svého Antibyrokratického balíčku II. navrhl možnost žádat o všechny 
typy důchodů také online. Návrh jsme následně podpořili v Poslanecké sněmovně a tuto možnost mají občané od 
1. prosince 2023.

〉Digitální plná moc – registr zastupování
Nasazení již připraveného řešení plánujeme ve druhé polovině roku 2024. Nový rejstřík řeší situaci, kdy člověk 
nebo firma jedná jménem někoho jiného. To znamená nejen plnou moc, ale třeba taky v praxi nejčastější případ 
zastupování blízkých osob nebo jednatele firmy. REZA umožní vše řešit plně digitálně. 
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〉Digitalizace stavebního řízení
Stavebník už od července příštího roku nebude muset obíhat úřady s hromadou papírových lejster a dokumentů, ale 
vše zašle jednoduše z pohodlí domova digitálně přímo stavebnímu úřadu i například dotčeným orgánům. Díky práci 
v jednom centrálním systému budou mít k těmto dokumentům jednoduchý přístup. Odpadá tak složité obesílání 
a úřednický ping pong, který celý proces stavebního řízení dlouhodobě provází a zatěžuje.

〉Lepší Portál občana
Portál občana, díky kterému lze vyřešit služby státu online, má novou podobu. Pro občany je tak ještě jednodušší 
zjistit třeba bodový stav řidiče, zařídit si zdarma výpis z živnostenského či trestního rejstříku či si nastavit upo-
zornění na konec platnosti občanského i řidičského průkazu. Uživatelské rozhraní Portálu občana, který spravuje 
Digitální a informační agentura (DIA), je tak jednodušší a přívětivější. Zlepšila se také přehlednost i propojení 
datových schránek.

〉Legální prodej potravin malých výrobců
Byla představena nová metodika pro krajské hygienické stanice, která usnadní legální prodej občasným malým 
výrobcům potravin, nejen sezónních produktů. Jde o zjasnění předpisů a snížení nadbytečných a zatěžujících 
byrokratických povinností.

〉Elektronické přihlášky a informační web pro rodiče, uchazeče i školy
Pirátští poslanci hlasovali pro změnu zákona, která umožní elektronické přihlášky na střední školy. Zároveň jsme se 
podíleli na spuštění informačního webu, na kterém jsou k dispozici přehledné informace k elektronickým přihláškám 
pro rodiče, děti i školy samotné.

〉Efektivní regulace psychomodulačních látek místo zákazů
Nová legislativa, kterou připravil pirátský odborný tým pod vedením Jany Michailidu ve spolupráci s národním 
koordinátorem pro protidrogovou politiku, výrazně zlepší ochranu dětí a mladistvých i ochranu zdraví spotřebitelů. 
Psychoaktivní látky s nízkým zdravotním rizikem, jako je například kratom, jsou nyní běžně dostupné v neregulované 
kvalitě například v automatech nebo na internetu, kde si je mohou pořídit i děti. Tomu přísnější pravidla zamezí.
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〉Likvidujeme kostlivce po předchozí vládě a bráníme miliardovým pokutám
Minulá vláda nezvládala plnit povinnosti a zaostala při přijímání 36 evropských směrnic, za což Česku hrozily 
pokuty až do výše dvou miliard korun. Pirátský ministr Michal Šalomoun se pustil do nápravy, aktuálně jsme 
na 9 směrnicích EU, u kterých uplynula lhůta pro zapracování do našeho právního řádu. Takže jsme to stáhli na 
čtvrtinu a na dalších se pracuje. Po dvou letech usilovné práce jsme dokonce směrnice EU s prodlením stáhli pod 
1 % z celkově přijímaných a tím jsme se dostali do dobré společnosti členských zemí EU, které své povinnosti plní. 

〉Jednotná státní doména .gov.cz a podoba státních webů
Veškeré státní weby budou fungovat pod jedinou společnou doménou gov.cz a v budoucnu budou mít stejný vi-
zuální styl, aby se usnadnila orientace uživatelů na webech. Jednotná doména státu zabezpečí, že vždy poznáte, 
kdy na vás mluví stát, a zamezí tím nejrůznějším phishingovým podvodům.

〉Petice mohou být konečně i online
Díky spolupráci vicepremiéra pro digitalizaci Ivana Bartoše spolu s Ministerstvem vnitra je možné založit i podepsat 
ePetici rychle a bezpečně online na Portálu občana. Stačí k tomu pouze digitální identita. Elektronická petice má 
přitom stejnou váhu jako listinná petice s klasickým podpisem.

〉Levnější a dostupnější energie díky snadnější výstavbě solárů
Ministerstvo pro místní rozvoj pod vedením Ivana Bartoše prosadilo zcela zásadní zjednodušení povolování 
a provozování všech obnovitelných zdrojů energie včetně instalace solárních panelů. Jde o důležitý krok směrem 
k levnějším a dostupnějším energiím pro domácnosti i firmy, stejně tak i pro ochranu přírody. 

〉Osekáváme byrokratickou hydru
Ministr za Piráty Michal Šalomoun připravil antibyrokratické balíčky, které cílí na snížení administrativy pro pod-
nikatele, živnostníky a další občany. Aktuálně se pracuje na třetím balíčku.

〉Ukončili jsme absurdity v autorském zákoně 
Poslaneckou sněmovnou i Senátem prošla pirátská úprava autorského zákona pro 21. století. Šikany od OSA za 
puštěné rádio v provozovnách se tak už živnostníci nemusí bát. Prosadili jsme i zrušení absurdní povinnosti, aby 
musel autor hudby hlásit, že bude hrát svoji vlastní hudbu Ochrannému svazu autorskému. Nebude se muset hlásit 
ani hraní starých skladeb, u kterých už uplynula doba trvání monopolu.
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〉Ochrana uživatelů proti nadměrnému blokování obsahu
Poslankyně Klára Kocmanová a pirátský náměstek ministerstva kultury Ondřej Chrást zabránili nadužívání auto-
matických filtrů určených k mazání obsahu na internetu. Zároveň prosadili opatření na posílení ochrany běžných 
uživatelů před zásahy do svobody projevu a soukromí. Platformy rovněž nebudou mít povinnost automaticky pro-
hledávat veškerý nahrávaný obsah. 

〉Moderní přístup k návykovým látkám a regulaci konopí
Pirátský odborný tým, který vede Jana Michailidu, se podílel na vypracování detailní studie k nalezení řešení regulace 
konopí v ČR. Vrací tak do hry možnost regulace konopí, která by přinesla miliardy do státního rozpočtu, omezila 
černý trh a ochránila lépe například mladistvé. Piráti se podílí také na přípravě dekriminalizačních opatření, která 
povedou k racionalizaci politiky v oblasti závislostí. 

〉Modernější a bezpečnější železnice
Pirátští zástupci vyjednali s Ministerstvem dopravy, aby se přidalo téměř 49 miliard do modernizace železnic. 
Investice zvýší komfort a bezpečnost cestování.

〉Nikotinové sáčky v regulovaném prodeji
Piráti se zasadili o zamezení prodeje nikotinových sáčků dětem. Prodej nepodléhal regulaci, přitom kvůli obsahu 
nikotinu způsobuje produkt závislost. U dětí může nikotin dokonce poškodit vývoj mozku.

〉Už žádné pokuty za jedno pivo na vodě
Piráti prosadili návrh na toleranci půl promile alkoholu u vodáků při sjíždění řeky. Podmínkou je, že nejde o nebez-
pečný úsek či řeku, kde je velký lodní provoz. 
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 MÁME ČISTÝ ŠTÍT, BOJUJEME PROTI KORUPCI

〉Stop zneužívání médií i dotací politiky
Díky návrhu Jakuba Michálka máme konečně vymahatelný zákaz pro vrcholné politiky včetně prezidenta vlastnit 
mediální domy či zneužívat dotace. Stejně tak obnovení práva novinářů informovat o majetkových přiznáních 
politiků. Pravidla už nově není možné obcházet ani převedením mediálních domů či firem do svěřenských fondů.

〉Efektivnější zadávání veřejných zakázek a fungování státu
Novela zákona o zadávání veřejných zakázek snížila administrativní zátěž, zabránila firmám s nečistou minulostí 
uspět ve veřejných tendrech nebo umožnila úřadům sdílet zdroje mezi sebou. Klíčovou změnou je pojetí státu při 
vypisování veřejných zakázek. Je to významný krok hlavně v oblastech kybernetické bezpečnosti nebo v nastupu-
jícím trendu cloudových řešení pro vnitřní chod státu i služeb občanům, který vše výrazně zjednoduší a zlevní. Stát 
také získává lepší vyjednávací pozici s dodavateli a nemusí zbytečně platit za stejnou službu víckrát.

〉Boj proti praní špinavých peněz
Jeden z nejdůležitějších protikorupčních nástrojů umožňuje rozkrýt vlastnické struktury firem a určit osoby, které 
mají z jejich fungování prospěch. Řeší problémy s praním špinavých peněz, nedohledatelnosti příjemců veřejných 
zakázek a dotací, skrytého sponzoringu politických stran.

〉Zastavili jsme tutlání platů nejvyšších státních úředníků a informací o ČEZu
Jakub Michálek posílil právo občanů na informace. Každý si může ověřit u veřejných funkcionářů, poradců a členů 
vedení státem vlastněných firem, jaké mají platy a odměny. Více informací bude muset nově poskytovat také ČEZ. 
Zákon o svobodném přístupu k informacím bude lépe chránit právo občanů na informace a umožní řešit situace, 
kdy je toto právo naopak zneužíváno.
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〉Ochrana lidí bránících miliardy korun daňových poplatníků
Sněmovna schválila zákon na ochranu tzv. oznamovatelů. Stát se nově zastane lidí, kteří ochrání životy, zdraví, 
majetek či přírodu tím, že oznámí korupci či nekalé praktiky. Jakub Michálek navíc bojoval o to, aby bylo možné 
chránit i anonymní oznamovatele – to bohužel ve Sněmovně nenašlo dostatečnou podporu. 

〉Záruka nezávislosti nejvyššího státního zástupce
Končí odvolávání nejvyššího státního zástupce ministrem spravedlnosti bez udání důvodu. Podle návrhu Pirátů by 
mohla vláda nejvyššího státního zástupce odvolat pouze v případě, že vědomě poruší své povinnosti nebo zásadním 
způsobem ohrozí důvěru v řádnou práci státního zastupitelství. Veškerá trestní řízení opravdu musí probíhat podle 
zákona, ať už se jedná o politiky nebo oligarchy a jejich okolí.

〉Resuscitovali jsme Radu vlády pro koordinaci boje s korupcí
Ministr Michal Šalomoun vede od 27. 10. 2022 Radu vlády pro koordinaci boje s korupcí. Ihned po svém nástupu 
obnovil její činnost, protože předtím 16 měsíců nezasedala, a projednal první protikorupční opatření. Protikorupční 
rada od té doby pravidelně zasedá a projednala tak klíčové zákony a právní předpisy zaměřené na boj s korupcí. 
Jedná se například o zákon o ochraně oznamovatelů, zákon o státním zastupitelství nebo zákon o lobbování, ale 
také o strategické dokumenty týkající se otevřeného vládnutí a zaměřila se i na další legislativní řešení střetu zájmů.

〉Deagrofertizace
Piráti zabránili ohnutí zákona o skutečných majitelích ve prospěch Andreje Babiše, což byla jedna z podmínek EU, 
aby mohlo Česko čerpat 179 miliard z evropských fondů. 

Evropské komisi se konečně podařilo uzavřít vleklou kauzu kolem střetu zájmů Andreje Babiše, který si přihrával 
dotace do vlastních firem.

〉Stop šmelinám se sportovními dotacemi
Prosadili jsme posílení kontrol a zpřísnění podmínek pro udílení sportovních dotací z Národní sportovní agentury. 
Nově na ně nedosáhnou žadatelé odsouzení pro trestný čin spáchaný v souvislosti s činností v oblasti sportu nebo 
pro trestný čin dotačního podvodu. Z podpory budou vyloučeny i subjekty, kde se takto provinil některý z členů 
jejich statutárních orgánů.
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〉Zákon o lobbingu
Transparentní pravidla lobbingu jsou stěžejním protikorupčním opatřením. Umožňují regulaci a monitoring lobbin-
gu, aby byly veřejně dostupné informace o tom, kdo ovlivňuje podobu jednotlivých zákonů, přípravu zakázek, nebo 
rozdělování dotací. Zavádí tzv. registr lobbistů. Přípravě zákona se ve spolupráci s Ministerstvem spravedlnosti 
věnuje Ministr pro legislativu a předseda Legislativní rady vlády Michal Šalomoun.

〉Systém zpětné kontroly a hodnocení efektivity vynaložených výdajů
Na Ministerstvu financí se projektu od počátku věnuje pirátský náměstek Jiří Valenta. Opatření má za cíl lépe kont-
rolovat, řídit rozpočtové prostředky pro jednotlivé oblasti a v důsledku dosáhnout úspory vynaložených prostředků. 
Obvykle se řeší celá jedna oblast rozpočtu ročně, kde se zmapují toky prostředků, jejich množství a využití. Na 
základě analýzy se pak navrhnou řešení s cílem ušetřit.

〉Kvůli řadě kontroverzí jsme se postavili proti setrvání Petra Mlejnka na pozici ředitele ÚZSI
Piráti poukázali na kontakty Mlejnka s podnikatelem Michalem Redlem, obviněným v pražské korupční kauze Do-
zimetr a dřívějším spolupracovníkem uprchlého mafiána Radovana Krejčíře. 

〉Lepší dohled nad politickými stranami
Reforma řídící struktury Úřadu pro dohled nad hospodařením politických stran a hnutí (ÚDHPSH) řeší problém 
nejasností kolem jeho kompetencí. Cílem je zlepšit fungování úřadu, zároveň bude úřad kontrolovat dodržování 
zákona proti střetu zájmů.

〉Odvolání Daniela Köppla kvůli střetu zájmů
Odvolali jsme Daniela Köppla, aktivně angažovaného v hnutí ANO, z Rady pro rozhlasové a televizní vysílání kvůli 
prokázanému střetu zájmů. Povedlo se to i díky analytickému týmu Pirátů, který doložil porušení zákona.

〉Analytický tým Pirátů rozkryl závažné kauzy
Pirátští analytici analyzují závažné kauzy a svá zjištění předávají kriminalistům. Velmi silně se angažovali ohledně 
solárních podvodů v takzvané kauze Malina. Piráti poskytli podvedeným klientům odborné právní poradenství, 
varovali klienty před hlavními riziky a některé dokumenty předali policii. Analytický tým rovněž zmapoval podezřelý 
rozprodej bytů ve městě Chrast v Pardubickém kraji, kdy na základě trestního oznámení Pirátů zasahovali krimina-
listé přímo na radnici městského úřadu.



vlády
2 roky

– 14 –    

〉Rozkryli jsme účelové čachry s počty voličů
Pirátský protikorupční tým pomáhal rozkrýt kauzu tzv. mrtvých duší při komunálních volbách v obci Hrčava. Vyskytly 
se zde před volbami případy účelového nahlašování osob s exekucemi do rozpadlé nemovitosti v lese, kterou vlastnil 
místní kandidát. Na základě materiálů pirátského protikorupčního týmu soud rozhodl, že se jednalo o nezákonnou 
manipulaci voleb, a nařídil jejich opakování. 

〉Úklid Augiášova chléva aneb lepší krizové řízení
Povedlo se odpolitizovat krizové řízení. V pandemii Andrej Babiš jmenoval sám sebe šéfem nově vzniklé Rady vlády 
pro zdravotní rizika, kterou si založil, aby mohl stát v centru pozornosti. Dle zákona je ale v takové situaci zřízen 
Ústřední krizový štáb, jehož předsedou je ministr obrany či ministr vnitra. Vládl tak totální chaos. Zrušili jsme 
proto nepotřebnou a zpolitizovanou Radu vlády pro zdravotní rizika a zároveň jsme zlepšili fungování zákonného 
Ústředního krizového štábu.
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BRÁNÍME SVOBODU A PRÁVA LIDÍ

〉Návrat hodnot do české zahraniční politiky
Diplomacie pod vedením Jana Lipavského vnímá důležitost ochrany našich hodnot, demokracie a mezinárodního 
řádu založeného na pravidlech. Jejich ochrana je klíčová pro zajištění naší budoucí prosperity, míru a bezpečnosti. 
Tyto hodnoty Lipavský hájí ve vztahu k válkou napadené Ukrajině, na půdě OSN a dalších mezinárodních organizací.

〉Národní sankce za zločiny proti lidským právům
Ministr zahraničí Jan Lipavský připravil a prosadil tzv. Magnitského zákon, díky němuž může Česko vést vlastní 
národní sankční seznamy a efektivněji cílit na ty, kdo porušují lidská práva, dopouštějí se kybernetických útoků 
a podporují terorismus. 

〉Hlas Česka v Evropě a ve světě
Česko je znovu vidět a slyšet. Česko se postavilo za Ruskem napadenou Ukrajinu a na půdě EU i OSN aktivně hájí 
a vysvětluje své zájmy a pozice. Hlas Česka rezonuje nejen díky dobře zvládnutému předsednictví v Radě EU v roce 
2022. Jan Lipavský v letech 2022 a 2023 vystoupil se svým projevem na Radě bezpečnosti OSN. Česko se stalo 
v roce 2022 členem Rady OSN pro lidská práva, v roce 2023 jí předsedá. 

〉Revize vztahů s Ruskem
V roce 2022 ministr Jan Lipavský započal revizi vztahů Česka s Ruskem, kterou ještě urychlila ruská agrese proti 
Ukrajině. Česko ukončilo své členství v postsovětských bankách, bezodkladně omezilo vízové služby pro občany 
Ruska a Běloruska, uzavřelo ruské generální konzuláty v Brně a v Karlových Varech a vyhostilo další ruské diplo-
maty. Pod vedením Lipavského česká diplomacie také intenzivně pracuje na revizi česko-ruských vztahů v oblasti 
majetku na našem území, ale i v dalších oblastech.

〉Manželství pro všechny 
Piráti znovu podpořili návrh na manželství pro všechny, který přináší právní jistoty duhovým rodinám a jejich dětem. 
Obdobný návrh předložili do Sněmovny již v roce 2018.
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〉Korespondenční volba
Pirátští poslanci spolupředložili novelu zákona, která po schválení umožní takzvanou korespondenční volbu. Českým 
občanům žijícím v zahraničí se tak otevře mnohem snazší cesta vyjádřit svůj názor ve svobodných a demokratic-
kých volbách.

〉Nová Bezpečnostní strategie
Agrese Ruska na Ukrajině definitivně ukončila období míru, stability a spolupráce, jemuž se Evropa těšila po konci 
Studené války. Ministerstvo zahraničních věcí je nedílnou součástí bezpečnostního aparátu Česka a tyto hrozby 
vyplývající ze změny mezinárodního prostředí nepodceňuje. Během roku 2023 vypracovalo MZV ve spolupráci 
s dalšími resorty novou bezpečnostní strategii státu, která tyto hrozby přímo adresuje. Dokument na návrh ministra 
Lipavského schválila v červnu 2023 vláda.

〉Podpora Izraelců po teroristickém přepadení Hamásem
Ministr Jan Lipavský jako první zahraniční politik a představitel vlády přijel do Izraele po bezprecedentním terori-
stickém útoku Hamásu v říjnu 2023. Vedle příkladného a jasného gesta, že Česko a celý Západ stojí proti útokům, 
které připravily o život stovky nevinných lidí, evakuoval ze země letadlem 34 občanů Česka. Jan Lipavský a jeho 
Ministerstvo zahraničních věcí se i dále podílelo na pomoci a přesunech obyvatel Česka nacházejících se v Izraeli. 
Celkem se na palubě vládních speciálů podařilo evakuovat 228 českých občanů. Na půdě OSN hlasoval Jan Lipavský 
jednoznačně za podporu Izraele. Česko si svým pohotovým a rozhodným postojem získalo respekt mezi spojenci 
a řadou svobodných zemí.

〉Bojujeme s manipulacemi na internetu
Konspirační a dezinformační weby už nedosáhnou na veřejné peníze. Ministerstvo pro místní rozvoj s experty při-
pravilo postupy pro mediální zakázky, které zabrání rozmístění reklam na pochybných webech s manipulativním 
nebo nepravdivým obsahem.

〉Uznávaná zmocněnkyně pro lidská práva
Vláda schválila Kláru Laurenčíkovou, navrženou Piráty, na pozici zmocněnkyně pro lidská práva. Jde o široce 
uznávanou odbornici, která se mimo jiné dlouhodobě věnuje pomoci ohroženým dětem či dětem se zdravotním 
znevýhodněním nebo tématu otevřeného vzdělávání. 
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〉Kvalitní zástupce veřejného ochránce práv
I díky Pirátům se novým zástupcem ombudsmana stal právník Vít Alexander Schorm. V letech 1996 až 1998 byl 
Schorm poradcem tehdejšího předsedy Nejvyššího soudu a pozdějšího prvního českého ombudsmana Otakara 
Motejla. Poté působil jako vedoucí kanceláře někdejšího místopředsedy vlády Pavla Rychetského.

〉Dbáme na důsledné vykonávání úřadu ombudsmana
Na základě návrhu Adély Šípové vyzval Senát usnesením Stanislava Křečka, aby vystupoval v souladu se svým 
slibem vykonávat úřad ombudsmana nezávisle a nestranně. K tomu ho vyzvala i poslankyně Klára Kocmanová.

〉Milost pro dvojici, která dostala absurdně vysoký trest za šamanské rituály
Předseda klubu Pirátů Jakub Michálek se obrátil na tehdejšího prezidenta Miloše Zemana, aby zvážil milost pro 
manžele Kordysovy odsouzené k 8 letům za nedovolené nakládání s omamnými látkami. Zeman manželům i po 
tlaku ze strany veřejnosti nakonec milost udělil.



PŘEHLED HLAVNÍCH VÝSLEDKŮ 
PODLE MINISTERSTEV 2022/2023
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〉Rychlejší stavební řízení blízko lidem
Nový stavební zákon výrazně zrychlí proces povolování staveb. Zatímco dnes posuzování stavebním úřadem 
v průměru trvá 246 dní, od července příštího roku budou platit pevné lhůty. U většiny jednoduchých staveb jako 
třeba běžný rodinný dům úřad rozhodne do 30 dní. Ubude i práce úředníkům, na běžném stavebním úřadě by počet 
úředních úkonů v rámci řízení měl klesnout nejméně o třetinu. 

〉Jednodušší bytová výstavba
Zjednodušili a zmírnili jsme podmínky a technické předpisy pro novou bytovou výstavbu. Nová vyhláška o poža-
davcích na výstavbu snižuje požadavky na parkovací místa, minimální výšku bytů a ruší některé přežité hygienické 
předpisy nebo povinnost proslunění bytů. Jen toto může zmenšit náklady na byt v některých případech i o více než 
jeden milion oproti současnosti. Vyhláška bude účinná od července 2024.

〉Digitalizace stavebního řízení
Stavebník už od července příštího roku nebude muset obíhat úřady s hromadou papírových lejster a dokumentů, ale 
vše zašle jednoduše z pohodlí domova digitálně přímo stavebnímu úřadu i například dotčeným orgánům. Díky práci 
v jednom centrálním systému budou mít k těmto dokumentům jednoduchý přístup. Odpadá tak složité obesílání 
a úřednický ping pong, který celý proces stavebního řízení dlouhodobě provází a zatěžuje.

〉Miliardu v programu Nájemní bydlení si žadatelé rozebrali za čtyři měsíce
Prostřednictvím Státního fondu podpory investic jsme letos v programu Nájemní bydlení podpořili výstavbu hlavně 
obecních bytů více než miliardou korun. Počet žádostí byl velký, v dalších letech proto chceme do dostupného 

MINISTERSTVO PRO MÍSTNÍ ROZVOJ
ministr Ivan Bartoš



vlády
2 roky

– 20 –    

bydlení dostat zhruba 8 miliard z Národního plánu obnovy a na tyto prostředky navázat i soukromé peníze. Celkem 
by tak mohlo jít až o 20 miliard korun, které nastartují dlouhodobé rozšiřování obecních bytových fondů.

〉Výstavba dostupného bydlení pomocí investic a podpory projektové přípravy
Program dotací a úvěrů na výstavbu bytů s dlouhodobě nižším než tržním nájemným. Využít by ho měly hlavně 
obce po celé ČR. Na příští rok jsou v programu přichystané 2,25 miliardy korun. V podpořených bytech dostanou 
možnost bydlet hlavně mladí lidé do 35 let, prospěšná povolání jako učitelé, zdravotníci nebo hasiči a dále také 
senioři. S výstavbou pomůže i podpora přípravy projektů, na kterou budou moci obce žádat 1,3 miliardy korun také 
z Národního plánu obnovy.

〉Návrh zákona o podpoře v bydlení
Připravovaný zákon by měl pomoct především lidem, kteří mají největší problém zajistit si bydlení vlastními silami, 
tedy seniorům, samoživitelkám a samoživitelům a obdobně. Podpoří různé formy poradenství v kontaktních místech 
pro bydlení, podporu bydlení v soukromém sektoru za využití státních garancí pro majitele bytů a motivuje obce 
rozvíjet obecní bytový fond. Legislativní návrh Ivan Bartoš předložil vládě.

〉Záchrana pevnostních měst Terezín a Josefov
Celá desetiletí evropsky unikátní pevnostní města jenom chátrala. Některé památky jsou dnes už v dezolátním 
stavu. Podpora nepůjde jen na jejich záchranu, ale i na rozvojové projekty v obou pevnostních městech. V příštím 
roce by se měl na MMR rozběhnout dotační program, ze kterého budou moci čerpat v následujících deseti letech 
asi 1,2 miliardy korun.

〉Efektivnější zadávání veřejných zakázek a fungování státu
Novela zákona o zadávání veřejných zakázek snížila administrativní zátěž, zabránila firmám s nečistou minulostí 
uspět ve veřejných tendrech nebo umožnila úřadům sdílet zdroje mezi sebou. Zároveň uvedla zákon o zadávání 
veřejných zakázek do souladu s unijním právem. Klíčovou změnou je pojetí státu při vypisování veřejných zakázek. 
Je to významný krok hlavně v oblastech kybernetické bezpečnosti nebo v nastupujícím trendu cloudových řešení 
pro vnitřní chod státu i služeb občanům, který vše výrazně zjednoduší a zlevní. Stát také získává lepší vyjednávací 
pozici s dodavateli a nemusí zbytečně platit za stejnou službu víckrát.
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〉Novela vyhlášky o rozúčtování nákladů na vytápění
Od ledna příštího roku bude férovější účtování pro byty, kde v domech s ústředním topením topí šetrněji než ostat-
ní. Zatím tam domácnosti platí ve spotřební složce za teplo 80 % průměrné spotřeby, i když protopí méně. Nově 
to bude jen 70 %. Nižší jednotky tisíc na ročních nákladech mohou díky novele například ušetřit ti, co přejdou ze 
standardního vytápění na 20–22 °C k úspornému na 17–19 °C. Novela také zvýhodňuje dobře zateplené bytové 
domy a motivuje tím k rekonstrukcím. 
  
〉Podpora rozvoje hospodářsky a sociálně ohrožených území

MMR pod vedením Ivana Bartoše je a zůstane partnerem malých obcí s omezeným rozpočtem v hospodářsky a so-
ciálně ohrožených územích. Příští rok vyhlásí nový program pro tyto oblasti, kde aktuálně žije asi čtvrtina české 
populace. Na jejich rozvoj půjdou dotace ve výši 140 milionů korun. Cílem je, aby se rozdíly v kvalitě života mezi 
regiony snižovaly. 

〉Záchrana projektů pro Česko za 32 miliard 
Podařilo se dosáhnout zásadního průlomu při projednávání změn pravidel pro evropské dotace, a to jak na úrovni 
Rady EU, tak Evropského parlamentu. Prosazení komplexního balíčku úprav (tzv. FAST-CARE) je velkým milníkem 
v úsilí o záchranu tisíců kvalitních projektů v našich regionech v hodnotě zhruba 32 miliard korun. Díky přijatému 
návrhu se zmírní dopady současné krize a Česká republika nepřijde o zbylé evropské dotační prostředky.

〉Program na rekonstrukce a výstavbu bytů, škol a školek
Spustili jsme dotační program na obnovu ubytovacích kapacit a rychlou výstavbu v obcích. Díky rekonstrukcím tak 
mohou vzniknout například nové byty, školky a školy.

〉Levnější a dostupnější energie díky snadnější výstavbě solárů
Připravili jsme zcela zásadní zjednodušení povolování a provozování všech obnovitelných zdrojů energie včetně 
instalace solárních panelů. Jde o důležitý krok směrem k levnějším a dostupnějším energiím pro domácnosti i firmy, 
stejně tak ochranu přírody. 



vlády
2 roky

– 22 –    

〉Podpora pro podnikatele v požárem zasaženém Českém Švýcarsku
MMR spolu s Ústeckým krajem podpořilo podnikatele z požárem zasaženého Českého Švýcarska. S pomocí sle-
vových ubytovacích poukazů tamní hoteliéři, kterým kvůli požáru výrazně ubylo hostů, získali finanční podporu. 
Ministr Ivan Bartoš poničené České Švýcarsko také sám brzy po katastrofě navštívil. 

〉Podpora pro zadavatele zakázek s uplatňováním mezinárodních sankcí proti Putinovi
Zadavatelé nejsou detektivové a dosud neměli dostatečné nástroje na identifikaci problematických žadatelů o veřejné 
zakázky, aby efektivně zabránili tomu, že na ně dosáhnou třeba osoby ze sankčního seznamu EU nebo společnosti 
ovládané občany Ruska. Ministerstvo se jim rozhodlo proto pomoci a k posuzování zakázek vytvořilo metodiku. 
Připravuje také nový nástroj, který pomůže zadavatelům identifikovat rizikové společnosti.
 
〉Konec mezinárodní ostudy. Evropská komise uzavřela řízení o střetu zájmů

Ostuda, kterou Česká republika musela podstupovat, je u konce. Babiš podle závěrů auditu spoluvytvářel prostře-
dí, ve kterém jeho firmy čerpaly dotace, čímž ohrozil čerpání 180 mld. korun z evropských dotací. MMR obdrželo 
rozhodnutí od Evropské komise, podle kterého auditní řízení ke střetu zájmů, které se týkalo i bývalého premiéra 
Babiše, bylo uzavřeno.

〉Obnova brownfieldů
Státní fond podpory investic postupně vyhlásil čtyři výzvy na revitalizaci území se starou stavební zátěží. Peníze 
z Národního plánu obnovy podpoří projekty na obnovu velkých i menších brownfieldů – hlavně rekonstrukci už 
stávajících staveb v zanedbaných areálech. V menší míře dotace půjdou na demolici technicky nebo jinak nevyho-
vujících objektů, výstavbu energeticky úsporných novostaveb nebo na vybudování parků a vysazení lesní plochy. 
V takovém případě budou sloužit jako takzvaná přírodní úložiště uhlíku. Celkem je v programu 2,8 miliardy korun. 
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〉Prosadili jsme založení Digitální a informační agentury
Vicepremiér pro digitalizaci Ivan Bartoš prosadil zřízení Digitální a informační agentury, která od 1. dubna 2023 
řídí vývoj digitálních služeb státu. Obdobné nezávislé agentury fungují například v Estonsku či Velké Británii, ev-
ropských digitálních lídrech. Cílem je zlepšit služby pro občany, zefektivnit eGovernment a šetřit čas a prostředky 
na straně občanů i státu.

〉Občanka v mobilu – eDoklady
Digitální peněženka, aplikace s pracovním názvem eDoklady, bude od půlky ledna 2024 dostupná pro všechny občany 
Česka. Odpadne nutnost nosit u sebe plastovou kartičku, hrozí menší zneužití osobních dat a osobní údaje budou 
celkově pod větší kontrolou každého uživatele. Možnost prokázat se klasicky kartičkou však zůstane zachovaná. 

Úřady budou eDoklady přijímat postupně, zpočátku půjde o ústřední orgány státní správy, postupně se v polovině 
roku přidají úřady práce, finanční úřady či například policie, od 1. ledna 2025 pak pošty.

〉Jednotná státní doména .gov.cz a podoba státních webů
Veškeré státní weby budou fungovat pod jedinou společnou doménou gov.cz a v budoucnu budou mít stejný vizuální 
styl, aby se usnadnila orientace uživatelů na webech. Jednotná doména státu zabezpečí, že vždy poznáte, kdy na 
vás mluví stát, a zamezí tím nejrůznějších phishingovým podvodům.

AGENDA DIGITALIZACE
vicepremiér pro digitalizaci Ivan Bartoš
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〉Lepší Portál občana
Portál občana, díky kterému lze vyřešit služby státu online, má novou podobu. Pro občany je tak ještě jednodušší 
zjistit třeba bodový stav řidiče, zařídit si zdarma výpis z živnostenského či trestního rejstříku či si nastavit upo-
zornění na konec platnosti občanského i řidičského průkazu. Uživatelské rozhraní Portálu občana, který spravuje 
Digitální a informační agentura (DIA), je tak jednodušší a přívětivější. Zlepšila se také přehlednost i propojení 
datových schránek.

〉Digitální plná moc – registr zastupování
Jde o stěžejní projekt české digitalizace pro rok 2024. Už dneska si spoustu služeb státu můžete vyřídit digitálně. 
Ale většina těchto služeb je postavená tak, že je může čerpat jen ten, kdo se k nim přihlásí, a to sám pro sebe. Po-
kud chcete vyřídit něco za své blízké, nebo jako zaměstnanec za firmu, musí zasáhnout lidská ruka a ověřit, jestli 
máte skutečně právo jednat za jiného – zákonné zastoupení, plnou moc… Registr zastupování toto změní. Nejen, 
že vám umožní pohodlně a rychleji vyřizovat záležitosti za jiné, ale ještě zvýší vaši právní jistotu, protože budete 
na jednom místě vidět, kdo vás před orgány státu zastupuje, jaká má oprávnění – a plné moci budete moci jedním 
klikem odvolat.

〉Představili jsme Český digitální tým
Skupina 11 českých i zahraničních expertních poradců nabídla své dlouholeté zkušenosti z oblasti digitální trans-
formace a modernizace státu, inovace, vědy a výzkumu, digitální ekonomiky a e-commerce, technologických 
startupů či oblasti legislativy. Cílem je snaha přispět k zefektivnění činnosti státní správy, urychlit proces digitální 
transformace a vyrovnat se standardům zemí jako Dánsko, Estonsko, Velká Británie, Austrálie či Tchaj-wan.

〉Petice mohou být konečně i online
Díky spolupráci vicepremiéra pro digitalizaci Ivana Bartoše spolu s Ministerstvem vnitra je možné založit i podepsat 
ePetici rychle a bezpečně online na Portálu občana. Stačí k tomu pouze digitální identita. Elektronická petice má 
přitom stejnou váhu jako listinná petice s klasickým podpisem.
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〉Návrat hodnot do české zahraniční politiky
Diplomacie pod vedením Jana Lipavského vnímá důležitost ochrany našich hodnot, demokracie a mezinárodního 
řádu založeného na pravidlech. Jejich ochrana je klíčová pro zajištění naší budoucí prosperity, míru a bezpečnosti. 
Tyto hodnoty Lipavský hájí ve vztahu k válkou napadené Ukrajině, na půdě OSN a dalších mezinárodních organizací. 

〉Respekt a důstojnost zpět v české zahraniční politice 
Česká diplomacie pod vedením Jana Lipavského zahájila proces revize vztahů s Ruskem a Čínou. Už žádné ohýbání, 
zavírání očí před bezprávím nebo spoléhání na nenaplněné přísliby investic. Namísto toho naše zahraniční politika 
klade důraz na hodnoty a ochranu mezinárodního řádu založeného na pravidlech, hájení našich bezpečnostních 
a ekonomických zájmů.

〉Česko jako důvěryhodný a spolehlivý partner 
Éra unijního „troublemakera“ skončila. Česká diplomacie pod vedením Jana Lipavského je srozumitelná a čitelná 
pro naše spojence v EU i v NATO.

〉Hlas Česka v Evropě a ve světě
Česko je znovu vidět a slyšet. Česko se postavilo za Ruskem napadenou Ukrajinu a na půdě EU i OSN aktivně 
hájí a vysvětluje své zájmy a pozice. Hlas Česka rezonuje nejen díky dobře zvládnutému předsednictví v Radě EU 
v roce 2022. Jan Lipavský v letech 2022 a 2023 vystoupil se svým projevem na Radě bezpečnosti OSN. Česko se 
stalo v roce 2022 členem Rady OSN pro lidská práva, v roce 2023 jí předsedá. V listopadu 2023 se také na třetím 

MINISTERSTVO ZAHRANIČÍ
ministr Jan Lipavský
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výboru Valného shromáždění OSN podařilo prosadit rezoluci k lidským právům v kontextu digitálních technologií, 
kterou iniciovalo Česko a předložilo ji společně s Jihoafrickou republikou, Maledivami, Mexikem a Nizozemskem.   
Zájmem diplomacie pod vedením Jana Lipavského je zajistit, aby byl hlas Česka v OSN byl slyšet i v budoucích 
letech. Česko proto koncem května 2023 nahlásilo svoji kandidaturu na nestálé členství v Radě bezpečnosti OSN 
na funkční období 2032-2033.

〉Česko zpět na mapě svobodného světa a posilování transatlantických vztahů
Díky ministru Janu Lipavskému se Česko stalo členem Rady OSN pro lidská práva, které dokonce v roce 2023 poprvé 
v historii předsedá český zástupce. Lipavský také jako první český ministr zahraničí téměř po 30 letech vystoupil 
v září 2022 na půdě Rady bezpečnosti OSN. V projevu vyzval k ustavení trestního tribunálu, který by vyšetřil ruský 
zločin agrese vůči Ukrajině. Apeloval také na členy Rady bezpečnosti OSN, aby kvůli globální odpovědnosti jednali. 
Na stejném místě pak ministr Lipavský vystoupil v únoru 2023, tedy podruhé za půl roku.

Ministr Lipavský v uplynulých měsících hned několikrát navštívil Spojené státy. Vedle několika jednání se svým 
protějškem Antony Blinkenem se setkal také s americkým prezidentem Joe Bidenem.

〉Národní sankce za zločiny proti lidským právům
Ministr zahraničí Jan Lipavský připravil a prosadil tzv. Magnitského zákon, díky němuž může Česko vést vlastní 
národní sankční seznamy a efektivněji cílit na ty, kdo porušují lidská práva, dopouštějí se kybernetických útoků 
a podporují terorismus. Vláda to slíbila občanům ve svém programovém prohlášení a zákon se dokonce podařilo 
schválit o rok a půl dříve, než bylo plánováno. Díky němu se už například podařilo zmrazit majetky ruského státního 
podniku spravujícího nemovitosti na území Česka. V Británii byl za přípravu českého sankčního zákona Lipavský 
oceněn Magnitského cenou za přínos k ochraně lidských práv. 

〉Pevné místo Česka v Evropě
Předsednictví Rady EU jsme jako Česko i podle špiček Unie výborně zvládli i za výrazně zhoršené geopolitické 
situace. V kontextu války na Ukrajině jsme se ujali role, z níž snažíme našim partnerům v západní Evropě vysvětlo-
vat naši středo- a východoevropskou perspektivu, vést konstruktivní dialog, přinášet nová témata a posouvat věci 
kupředu. Zahraniční politika pod vedením Jana Lipavského je v EU dobře čitelná. Platíme za spolehlivého partnera, 
díky čemuž lépe prosazujeme naše zájmy.
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〉Rekordní pomoc Ukrajině
Pirátský ministr zahraničí Jan Lipavský se výrazným způsobem zasadil o pomoc Ukrajině po vpádu Putinových 
vojsk. Česko se tak stalo světovým lídrem v pomoci Ukrajině. Ukrajinu podporujeme bilaterálně, i na půdě EU a OSN. 
Česká diplomacie rychle poskytla ukrajinské straně politickou, vojenskou, bezpečnostní a humanitární podporu 
a hodlá v tom pokračovat. Zároveň se připravuje poválečná obnova Ukrajiny. Jan Lipavský byl oceněn Řádem za 
zásluhy od ukrajinského prezidenta Volodymyra Zelenského.

〉Revize vztahů s Ruskem
V roce 2022 ministr Jan Lipavský započal revizi vztahů Česka s Ruskem, kterou ještě urychlila ruská agrese proti 
Ukrajině. Česko ukončilo své členství v postsovětských bankách, bezodkladně omezilo vízové služby pro občany 
Ruska a Běloruska, uzavřelo ruské generální konzuláty v Brně a v Karlových Varech a vyhostilo další ruské diplo-
maty. Pod vedením Lipavského česká diplomacie také intenzivně pracuje na revizi česko-ruských vztahů v oblasti 
majetku na našem území, ale i v dalších oblastech.

〉Podpora Izraelců po teroristickém přepadení Hamásem
Ministr Jan Lipavský jako první zahraniční politik a představitel vlády přijel do Izraele po bezprecedentním terori-
stickém útoku Hamásu v říjnu 2023. Vedle příkladného a jasného gesta, že Česko a celý Západ stojí proti útokům, 
které připravily o život stovky nevinných lidí, evakuoval ze země letadlem 34 občanů Česka. Jan Lipavský a jeho 
Ministerstvo zahraničních věcí se i dále podílelo na pomoci a přesunech obyvatel Česka nacházejících se v Izraeli. 
Celkem se na palubě vládních speciálů podařilo evakuovat 228 českých občanů. Na půdě OSN hlasoval Jan Lipavský 
jednoznačně za podporu Izraele. Česko si svým pohotovým a rozhodným postojem získalo respekt mezi spojenci 
a řadou svobodných zemí.

〉Nová Bezpečnostní strategie
Agrese Ruska na Ukrajině definitivně ukončila období míru, stability a spolupráce, jemuž se Evropa těšila po 
konci Studené války. MZV je nedílnou součástí bezpečnostního aparátu Česka a tyto hrozby vyplývající ze změny 
mezinárodního prostředí nepodceňuje. Během roku 2023 vypracovalo MZV ve spolupráci s dalšími rezorty novou 
bezpečnostní strategii státu, která tyto hrozby přímo adresuje. Dokument na návrh ministra Lipavského schválila 
v červnu 2023 vláda.
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 〉Zlepšování komunikace ministerstva vůči veřejnosti 
Dobrá a efektivní komunikace rezortu je jednou z priorit MZV pod vedením Jana Lipavského. Od roku 2022 na MZV 
působí oddělení strategické komunikace, které realizuje kampaně zaměřené na veřejnost v Česku i v zahraničí. Jan 
Lipavský také od roku 2023 pravidelně vyráží do regionů, kde pořádá setkání se studenty středních škol a občany.

〉Zámek Štiřín
Jan Lipavský se po svém nástupu do funkce zaměřil na kontrolu přebytečných výdajů ministerstva a následné 
kroky k jejich nápravě. Jedním z těchto kroků bylo zrušení příspěvkové organizace Zámku Štiřín k 30. červnu 2023 
a převedení dlouhodobě ztrátového a pro potřeby MZV nedostatečně využitelného objektu na Úřad pro zastupování 
státu ve věcech majetkových.

Úspory budou významné. Za posledních 7 let bylo z kapitoly MZV vyčleněno téměř 200 milionů Kč, které pokrývaly 
převážně ztrátu z provozu zámeckého areálu. Převodem Štiřína MZV ušetří 30 milionů korun ročně.
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〉Osekáváme byrokratickou hydru
Ministr Michal Šalomoun připravil již dva antibyrokratické balíčky, které cílí na snížení administrativní zátěže pro 
podnikatele a další občany. 

Součástí balíčků je například možnost vykazovat účetnictví v cizí měně, snížení drakonických pokut za zpoždění při 
kontrolním hlášení daně pro menší plátce. Byly zrušeny periodické lékařské prohlídky pro nerizikové kancelářské 
profese. Zvýšila se hranice obratu pro povinné placení DPH na 2 miliony korun. Od 1. prosince 2022 se zrušila po-
vinnost pro zaměstnavatele zasílat České správě sociálního zabezpečení hlášení o ukončení pracovní neschopnosti 
v případě člověka, který již není u něj zaměstnaný. Dále se zrušila povinnost mít potravinářský průkaz a vznikla také 
například nová metodika od Ministerstva zdravotnictví zpřesňující výklad pravidel pro sezónní domácí malovýrobu 
marmelád, sirupů, cukroví ad. 

Velkým posunem, jak v boji s byrokracií, ale i co se týká pokroku v digitalizaci, je rovněž od 1. 12. 2023 možnost pro 
lidi zažádat o všechny typy důchodů také online. Aktuálně ministr Šalomoun připravuje Antibyrokratický balíček III.

〉Legislativa založená na datech a analýzách
Postupně vzniká na Úřadu vlády analytický útvar složený z expertů, který přispěje ke kvalitě připravovaných záko-
nů. Analytický útvar může díky vhodnému nastavení ušetřit desítky miliard korun z peněz daňových poplatníků. 
Vládní analytický útvar (VAÚ), který buduje ministr Šalomoun, má v současné době 13 analytiků z řad odborníků 
z akademické sféry. Útvar vznikl v souladu s konsolidací veřejných financí z míst, která poskytli ze svých resortů 
jednotliví ministři. 

LEGISLATIVA A LEGISLATIVNÍ RADA VLÁDY
ministr Michal Šalomoun
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VAÚ je totiž servisním útvarem v poskytování odborných expertiz a analýz při tvorbě nových zákonů. Již nyní funguje 
spolupráce v této oblasti s MMR či MPSV – například příprava zákona o podpoře bydlení, dílčí analýza dopadů pro 
část oblasti týkající se cestovního ruchu ad. VAÚ s ministerstvy spolupracuje na hodnocení dopadů navrhovaných 
právních předpisů a také se podílí na tvorbě antibyrokratických balíčků. 

〉Likvidujeme kostlivce po předchozí vládě a bráníme miliardovým pokutám
Minulá vláda nezvládala plnit povinnosti a zaostala při přijímání 36 evropských směrnic, za což Česku hrozily po-
kuty až do výše dvou miliard korun. To se podařilo odvrátit. Pirátský ministr Michal Šalomoun se pustil do nápravy, 
aktuálně jsme na 9 směrnicích EU, u kterých uplynula lhůta pro zapracování do našeho právního řádu. Takže jsme 
to stáhli dokonce pod 1 % z celkového množství přejímané unijní legislativy. 

Tento výsledek je po dvou letech ve vládě velký úspěch, protože v prosinci 2021 Babišova vláda předávala manko 
v přejímání směrnic EU přes 3 %. V pravidelném ročním hodnocení Evropské komise se ČR z potížisty přesunula do 
dobré společnosti evropských států, které své závazky vyplývající z členství v EU plní.

〉Resuscitovali jsme Radu vlády pro koordinaci boje s korupcí
Ministr Michal Šalomoun vede od 27. 10. 2022 Radu vlády pro koordinaci boje s korupcí. Ihned po svém nástupu 
obnovil její činnost, protože předtím 16 měsíců nezasedala, a projednal první protikorupční opatření. Protikorupční 
rada od té doby pravidelně zasedá a projednala tak klíčové zákony a právní předpisy zaměřené na boj s korupcí. 
Jedná se například o zákon o ochraně oznamovatelů, zákon o státním zastupitelství nebo zákon o lobbování, ale 
také o strategické dokumenty týkající se otevřeného vládnutí a zaměřila se i na další legislativní řešení střetu zájmů.

〉Dětský ombudsman
Je třeba věnovat větší pozornost právům dětí a zřídit dětského ombudsmana. Jeho kompetence by měly být meto-
dicko-informační, aby veřejnost věděla, co jsou to práva dítěte. Chceme, aby dětský ombudsman mohl prošetřovat 
věci ve veřejné správě, když vznikne podezření nezákonného jednání v případě dětí. Třetí kompetencí má být mož-
nost ve zcela konkrétních a detailně vymezených případech zasáhnout v problematických soudních řízeních (velká 
novinka, kterou je třeba dobře nastavit). 

Přípravu zákona řeší pirátský ministr Michal Šalomoun. Novelu zákona po vypořádání připomínek z meziresortního 
připomínkového řízení teď čeká projednání na Legislativní radě vlády, pak půjde na vládu a následně ji dostane 
k projednání Parlament.
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〉Dobré fungování Legislativní rady vlády
Ministr Šalomoun pracuje na zlepšování fungování LRV. Přivedl nové odborníky: Michala Mazance, odborníka na 
správní právo a bývalého předsedu NSS, a Radima Polčáka – experta na právo informačních technologií, dále Kris-
tinu Koldinskou z Právnické fakulty UK, která je uznávanou expertkou na právo sociálního zabezpečení, a Martina 
Kopeckého z Fakulty právnické ZČU v Plzni, který je předním odborníkem na správní právo. 

Cílem je, aby LRV projednávala důležité zákony předkládané na vládu, což se daří. Projevuje se tak častější zapojo-
vání LRV do přípravy nových zákonů. V roce 2022 zasedala 20krát (42 návrhů zákonů), letos k 11. 12. 2023 to bylo 
již 25 jednání (38 návrhů zákonů + navíc LRV projednala z iniciativy předsedy Istanbulskou úmluvu). Oproti tomu 
za předchozí vlády se LRV sešla: 2021 – 9krát, 2020 – 17krát, 2019 – 16krát.
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